
سپید: جمعی از دستیاران دانشگاه های علوم پزشکی 
کل کشور طی ارسال نامه ای به سازمان نظام پزشکی 

خواستار ایجاد »معاونت دستیاری« شدند.
دستیاران یا همان دانشجویان دوره تخصص پزشکی 
که بخش مهمی از جامعه پزشکی را تشکیل می دهند، 
همیشه با چالش های زیادی روبرو هستند. این گروه 
بخش عظیمی از بار ارائه خدمات درمانی  دولتی را 
در بیمارستان ها به عهده دارند. آن هم بدون بهره مندی 
از حقوق مشخص و بیمه مسئولیت و با شیفت های 
کاری که حدودش را بار مراجعات بیماران مشخص 

می کند نه بندهای قانونی یا حتی توان فردی.
دستیاران در سالی که گذشت مثل گذشته یکی از 
جنجال آفرین ترین گروه ها در میان پزشکان بودند. از 
لغو تاثیر سوابق تحصیلی و پیگیری چند ماهه برای لغو 
این دستور ضرب الاجلی که بگذریم، نامه های اعتراضی 
برای پیگیری حقوق به جامانده شان بخش مهمی از این 

حرکت های اعتراضی را تشکیل می داد.
عدم بهره مندی از عنوان و ردیف شغلی علی رغم 
چهار سال خدمت مداوم در بیمارستان ها و مراکز درمانی 
دولتی بدون مجوز فعالیت در بخش خصوصی، نبود 
دریافتی و ساعت کاری مشخص، بخش مهمی از مطالبات 
دستیاران را تشکیل می دهد. آنها برای پیگیری حقوق 
خود به دنبال راهکاری ساختارمند و قانونی هستند. در 
این میان راهکاری که این روزها دنبال می شود، ایجاد 

نهاد قانونی برای آغاز کار است.
چند ماه پیش بود که جمعی از دستیاران در دانشگاه های 
علوم پزشکی شهر تهران تصمیم گرفتند با راه اندازی 
نهادی به نام »شورای دستیاری« که در کل کشور تنها 
در دانشگاه علوم پزشکی شیراز وجود داشته و فعال 
است؛ حالا قرار است در دانشگاه علوم پزشکی تهران  
هم فعال شود، راهی مطمئن تر برای پیگیری حقوق 

دستیاری فراهم کند.
اتفاقی که چندان با واکنش مثبتی از سوی معاونت 
فرهنگی دانشجویی وزارت بهداشت روبرو نشد: » در 
کشوری زندگی می کنیم که می توانیم اسم آن را کشور 
شورا " بگذاریم که هر روز شورایی به شورای قبلی 
اضافه می شود بدون اینکه تحلیل و بررسی شود که 
شوراهای قبلی چقدر موفقیت و خروجی داشته اند.بطور 
کلی بیش از نیمی از عمر زندگی سازمانی ما در این 

شوراها می گذرد که اغلب خروجی موثری نیز ندارند 
و ازاین جهت می توانیم نام خود را در کتاب گینس 
به عنوان رکورددار تشکیل شوراها ثبت کنیم.« واکنشی 
که اگرچه غیرمستقیم بود اما همزمان به انتشار خبر 
برگزاری شورای دستیاری در دانشگاه علوم پزشکی 

تهران اتفاق افتاد.
پیش ازاین نیز محمدرضا فراهانی در گفت وگویی 
اختصاصی عنوان کرد که فعلا آیین نامه ای برای تشکیل 
ارسال نشده.  به معاونت فرهنگی  شورای دستیاری 
یک راه برای ایجاد این ساختار در قالب دانشگاه اقدام 
دستیاران از طریق معاونت فرهنگی و دانشجویی وزارت 
بهداشت است. در این میان سرنوشت شوراهای صنفی 
در دانشگاه ها در سال های اخیر شاید یکی از مهم ترین 
موضوعاتی است که دستیاران را به سمت ایجاد یک 
سازمان مستقل و مردم نهاد یا ذیل یک نهاد صنفی خارج 
از ساختار دانشگاه کشانده است. رئیس سازمان نظام 
پزشکی هم پیش از این با تشکیل ساختاری برای حمایت 
از دستیاران موافقت کرده بود. او بارها در نشست های 
خبری گذشته، به مشکلات دستیاران به عنوان بخشی 

از جامعه پزشکی کشور تاکید کرده بود.
متن این نامه به شرح زیر است: 

»ریاست محترم سازمان نظام پزشکی کل کشور
جناب آقای دکتر علیرضا زالی

با سلام و احترام
همان گونه که مستحضرید، بخش قابل توجهی از 
تخصصی  دستیاران  پزشکی،  نظام  سازمان  اعضای 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور هستند که بار عمده 
ارائه خدمات درمانی را در بیمارستان های آموزشی کشور 
بر دوش می کشند. به ویژه پس از اجرای طرح تحول 
سلامت، حجم وظایف و مشکلات دستیاران به طور 
قابل توجهی افزایش داشته و متاسفانه طی این مدت 
هیچ نهادی جهت پیگیری و رفع مشکلات دستیاران 

اقدام درخور و نتیجه بخشی نکرده است.
مشکلات گسترده دستیاران که عمدتا مسائل معیشتی 
و حجم کاری بالای ایشان را شامل می شود، نیازمند 
وجود ساختاری حقوقی و فعال برای رفع ورجوع است 
که علی رغم تلاش جهت تحقق این هدف از طرق 

مختلف، تاکنون فراهم نشده است.

حق  پرداخت  علی رغم  دستیاران  است  قابل ذکر 
عضویت سالانه، با توجه به تعهد ناعادلانه ای که در 
ابتدای دوره دستیاری از سوی وزارت بهداشت درمان و 
آموزش پزشکی اخذ می شود، از بدیهی ترین تسهیلات 

نظام پزشکی مانند صدور پروانه مطب محروم اند.
لذا نیاز به توجه بیشتر به مشکلات دستیاران از سوی 
سازمان نظام پزشکی، مطالبه ای منصفانه به نظر می رسد.

در همین راستا، از ریاست محترم سازمان نظام پزشکی 
تقاضامندیم ضمن بذل توجه و همراهی، معاونتی در 
ساختار نظام پزشکی باهدف بررسی و پیگیری مشکلات 
دستیاران در حوزه های مختلف آموزشی و صنفی توسط 
نمایندگان منتخب دستیاران کشور که طی سازوکاری 

انتخاباتی مشخص گردند، ایجاد شود.
با تشکیل واحد دستیاری در سازمان نظام پزشکی، 
برای نخستین بار مرجعی جهت پیگیری امور دستیاران 
در سطح کلان تعریف می گردد که می تواند نقطه عطفی 

در این زمینه تلقی شود.
پیشاپیش از بذل توجه و یاری حضرت عالی در حل 

معضلات دستیاران سپاسگزاریم.«

نظام پرستاری: رئیس هیئت مدیره نظام پرستاری یاسوج گفت: 
»معاون درمان دانشگاه اعلام کرد که مطالبات دانشگاه علوم پزشکی 
یاسوج وصول شده و باید جلسه ای برای توزیع اعتبارات داشته باشیم.«

مهران پوزش افزود: »احتمالا یکی از علل پرداخت زودهنگام 
کوچک بودن استان نسبت به دیگر استان ها و حتی شرایط خاص و 
محرومیت استان بوده است که این استان در اولویت برای اختصاص 
اعتبار قرارگرفته است. بخش عمده مطالبات بیمارستان ها از بیمه 
سلامت و بخش کمتری از آن از بیمه تأمین اجتماعی و نیروهای 

مسلح است.«

تشکیل معاونت دستیاری در سازمان نظام پزشکی
درخواست دستیاران از رئیس سازمان نظام پزشکی کشور
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خبر

دانشگاه

مهر: عضو انجمن متخصصین دندانپزشکی ترمیمی ایران، از افزایش 
گرایش مردم به داشتن دندان های زیباتر خبر داد و گفت: »این مسئله 
تقریبا فراگیر شده است.« مهیار شهبازی مقدم در پاسخ به این سؤال 
که چه روش هایی برای زیباتر شدن دندان ها مناسب است، گفت: 
»چیزی که امروزه زیاد مشاهده می شود تمایل فراوان مردم به زیباتر 
شدن دندان هایشان است و این مسئله تقریبا همه گیر شده و بیشترین 
افرادی که به دندان پزشک مراجعه می کنند برای داشتن دندان های 
زیباتر است.« این متخصص دندانپزشکی ترمیمی در پاسخ به این 
سؤال که آیا این کار برای دندان ها مناسب است، گفت: وقتی کسی 
می تواند لبخند زیباتری داشته باشد چرا نداشته باشد و یکی از هنرهای  
متخصصین دندانپزشکی ترمیمی این است که می توانند به بیماران، 
لبخند زیباتر و اعتمادبه نفس بیشتری بدهند. شهبازی مقدم ادامه داد: 
»طبق تعریف  سازمان جهانی بهداشتWHO زمانی می توانیم به بیمار 

سلامت دهیم که سلامت 
جسمانی و روانی او را تامین 
کنیم و زیبایی نیز قسمتی از 
این سلامتی است که باعث 
احساس اعتمادبه نفس شده 
بیمار  و به سلامت روانی 

کمک می کند.«

پرونده  تعداد 2۸  آزاد  دانشگاه  ممیزه  مهر: در جلسه هیئت 
اعضای هیئت علمی این دانشگاه موفق به دریافت ارتقای رتبه 

علمی شدند.
دو جلسه متوالی هیئت ممیزه دانشگاه آزاد اسلامی با حضور 

حمید میرزاده رئیس دانشگاه آزاد اسلامی برگزار شد
در این جلسه از مجموع 3۸ پرونده ارائه  شده برای ارتقای 
رتبه  ارتقای  با  دانشگاه،  این  هیئت علمی  اعضای  علمی  رتبه 

شد  موافقت  پرونده  مربوط 2۸  پرونده   10 تعداد،  این  از  که 
به ارتقا از مرتبه مربی به 
پرونده   16 استادیاری، 
از مرتبه  ارتقا  به  مربوط 
دانشیاری  به  استادیاری 
به  مربوط  پرونده   2 و 
ارتقا از مرتبه دانشیاری 

به استادی بود.
ارتقای  با  همچنین 
به  نیز  پرونده   10 رتبه 
دلیل ضعف در مستندات 

پژوهشی مخالفت شد.

تمایل مردم به داشتن دندان های زیبا 
افزایش یافته است

ارتقای رتبه علمی ۲۸ عضو 
هیئت علمی دانشگاه آزاد

 وصول مطالبات دانشگاه
 علوم پزشکی یاسوج 

باشگاه خبرنگاران جوان: رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران با اشاره به جایگاه ویژه پزشکی 
نبود بازساختی به عنوان پیشرفته ترین روش درمانی برای درمان  از  بیماری های صعب العلاج 

تعرفه ای خاص و حمایت بیمه ای برای آن خبر داد.
گرانی  به  اشاره  با  اسماعیل  میر  حاج  جواد  سید 
خدمات پزشکی بازساختی و مشکلات پرداخت هزینه 
روش های  »هزینه  گفت:  درمانی  نوین  روش های  این 
درمانی پزشکی بازساختی، همچون کشت سلولی برای 
تولید استخوان و پیوند آن به بیمار موردنظر بسیار زیاد 
است، ولی هنوز تعرفه خاصی برای آن تعریف نشده است.«

پزشکی  انستیتو  اقدامات  فعلًا  اینکه  بر  تاکید  با  او 
تحقیقاتی  فیلدهای  در  ایران  پزشکی  علوم  بازساختی 
گسترده، اما با پیش رونده ای قرار دارند، گفت: »با فعال 
و  بازساختی  پزشکی  بخش های  تمام  تدریجی  شدن 
استفاده از این روش به عنوان درمانی روتین و رایج در 
جامعه پزشکی، قطعاً وزارت بهداشت کشورمان نیز برای 
بهره مندی  برای  بیماران  سهولت دسترسی پزشکان و 
از درمان های مؤثر و ماندگار، نسبت به تعرفه گذاری 

این خدمات گران قیمت فکری می کند.«
رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران افزود: »با توجه به تازگی و محدودیت های پزشکی بازساختی، 
فعلا خدمات انستیتو پزشکی بازساختی این دانشگاه قابلیت پوشش دهی نیاز های بیماران استان 
تهران را دارد، اما در سال جاری با گسترش فیلد های تحقیقاتی و توسعه فعالیت ها، امکان پوشش 

استان های هم جوار تهران نیز دور از انتظار نیست. «
او بابیان اینکه قطعا هدف از راه اندازی انستیتو پزشکی 
بازساختی، صادرات محصولات ما در این حوزه به سایر 
کشور ها است، تصریح کرد: »پیشرفت در این طب موجب 
افزایش فعالیت ها موفقیت آمیز علوم پزشکی ایران به عنوان 
یک دانشگاه نسل سوم و موفق است که استفاده از طب 
بازساختی و فراهم آوری بستر های بهره مندی از شیوه های 
درمانی این دانش نوین، یکی از بهترین راهکارهای توسعه 

سلامت به شمار می رود. «
حاجی میر اسماعیل اظهار داشت: »با حمایت دولت و 
مطالبات جامانده  به موقع  پرداخت  با   96 در سال  مجلس 
پزشکان و پرستارانمان و اتمام پروژه های نیمه کاره ای که 
مبالغ قابل توجهی را می طلبد، نه تنها در طب بازساختی بلکه 
نیز  دانشگاهی  پیشرفته  بیمارستان های  و  مراکز  توسعه  در 

می توانیم به طرز چشمگیری پیشرفت کنیم.«

پزشکی بازساختی تعرفه نداردخبر

 صفحه 5

 »سپیـــد« 
تنها  ر وزنامه پزشکی خاورمیانه

تخفیف50     برای اشتراک گروهی

برای اشتراک روزنامه سپید در تهران،     چهارصدوهشتاد هزار 

تومان به شماره کارت 6274121140075680 بانک اقتصاد نوین در 

وجه نشریه سپید واریز و شماره فیش واریزی را به همراه آدرس به 

تلفن 26151499     اعلام نمایید. 

این هزینه اشتراک 12 ماه و فقط در تهران می باشد.

   ارسال  روزنامه هر روز صبح با پیک   انجام می شود.

با  چهارصدوهشتاد 

هزارتومان 12  ماه 

مشترک روزنامه  

سپید  شوید
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